
کرونای مالی استقلال؛ ۶۰۰ هزاردلار در اردیبهشتگزارش

آیا زمین کمپ حجازی ملک استقلال است؟

پرسپولیس نیازی به بازگشت استوکس دارد؟

هفته های  نخستین  در  سعادتمند  احمد 
مدیریت خود در باشگاه استقلال مدعی شد ظرف 
اقتصادی برای  با ۱۵ گروه مالی و  مدت چند روز 
پایان دادن به مشکلات و بحران های مالی پیش رو 
ادعای  این  است.  کرده  برگزار  مثبتی  نشست های 
روبه رو  متفاوت  واکنش های  با  استقلال  مدیرعامل 
تاریخ  در  جدیدی  رکورد  که  تهرانی  باشگاه  شد. 
چهارمین  با  حالا  و  کرد  ثبت  ایران  باشگاه داری 
مدیر در ۱۲۲ روز باید بتواند از اردیبهشت برزخی 
عبور کند، جایی که برای فرار از کرونای مالی رقمی 
در حدود ۶۰۰ هزار دلار یا حدود ۱۰ میلیارد تومان 

نیاز دارد!
ایستگاه اول؛ سرور جپاروف

ستاره ازبکستانی شکایتی به فیفا کرده و حکم 
پرداخت مطالبات او تا اواخر اسفند ۹۸ صادر شد. 
با تلاش های صورت گرفته یک ماه مهلت گرفتند 
بلکه استقلال بتواند ۹۰ هزار دلار مطالبه جپاروف 
را  فیفا  در  او  دادرسی  دلار حق  هزار  به اضافه ۱۰ 
تأمین و واریز کند. کروناویروس هم برای استقلال 
در این پرونده مؤثر واقع شد تا جپاروف و وکلایش 
تعطیلی  و  ازبکستان  در  اجباری  قرنطینه  دلیل  به 
خبر  گرچه  نشوند.  فیفا  حکم  پیگیر  فعلًا  ادارات 
می رسد تا ۱۰ اردیبهشت اگر استقلال تسویه حساب 

انجام ندهد کار به جا های باریک کشیده می شود.
ایستگاه دوم؛ وینفرد شفر

حکم ۵۵۰ هزار دلاری شفر نیز دومین بحران 

وکلای  با  رایزنی ها  آخرین  است.  استقلال  جدی 
در  باید  استقلال  که  رسیده  جایی  به  آلمانی  مرد 
دو تا سه مرحله تسویه حساب با شفر را انجام بدهد 
گرفته  نظر  در  دلار  هزار   ۲۰۰ هم  اول  قسط  که 
شده تا استقلال اردیبهشت این پول را به سرمربی 
آلمانی سابق خود بپردازد. البته شفر برحسب خلف 
استقلال  با  همکاری  سال  دو  طی  که  وعده هایی 
برای  اجرایی  ضمانت  جدید  مدیران  از  داشت 
ضمانت  این  دید  باید  که  خواسته  منظم  پرداخت 
بن  روز های  این  اختیار سرمربی  در  به چه شکلی 

یاس قرار می گیرد.
ایستگاه سوم؛ قسط سوم قرارداد ها

نزدیک به دو ماه از مهلت پرداخت قسط سوم 
قرارداد های بازیکنان و مربیان گذشته و هر روز هم 
وعده جدیدی به اعضای تیم داده می شود درست 
مدعی  و  داد  سعادتمند  که  وعده  آخرین  مثل 
بازیکنان  حساب  به  بخشی  فروردین  آخر  تا  شد 
در  موجود  بند های  طبق  می شود.  واریز  مربیان  و 
سوم  پرداختی  درصد   ۲۰ باید  استقلال  قرارداد ها 
را اوایل اسفند واریز می کرد. آخرین رایزنی ها میان 

به شکلی  استقلال  کاپیتان  و  مدیرعامل، سرمربی 
پیش رفته که در این برهه به جای ۲۰ درصد به 
اعضای تیم ۱۰ درصد پرداخت شود. خود این توافق 
 ۲۵ به  )نزدیک  دلار  هزار   ۱۵۰ بر  بالغ  بودجه ای 
میلیارد ریال( نیاز دارد و بیشتر آن به مطالبات سه 

خارجی تیم دیاباته، میلیچ و بودروف برمی گردد.
ایستگاه چهارم؛ تعهدات متفرقه

مدیرعامل جدید در اردیبهشت باید به تعهدات 
پرداخت  جمله  از  کند  عمل  نیز  دیگری  متفرقه 
مدیره،  هیئت  سابق  عضو  قرض الحسنه  اول  قسط 
هتل ها،  و  هواپیمایی  آژانس های  به  بدهی هایش 
و  کارمندان  و حقوق  تأیید شده، حق  مالیات های 
تعهدات  این  و... در مجموع  باشگاه  اجرایی  عوامل 
در  حقوقی  وکیل  دو  به  بدهی  هزار   ۵۰ کنار  در 
هزار   ۱۰۰ تا  منابع  تأمین  به  نیاز   CAS و  فیفا 
دلار دارد. در کنار این تعهدات استقلال برای ترمیم 
چمن کمپ اختصاصی و همین طور کمپ مجموعه 

انقلاب نیز بودجه کلانی نیاز دارد!
احمد سعادتمند در اولین مصاحبه تلویزیونی 
و  مشکلات  از حل  بالایی  نفس  به  اعتماد  با  خود 
صحبت  استقلال  در  پیش رو  بحران های  از  عبور 
لقب  او  به  مجازی  فضای  در  طرفداران  که  کرد 
سینمایی  شخصیت  از  )برگرفته  »سعادت من« 
سوپرمن( دادند. حالا باید دید مدیرعامل جدید از 
این کرونای مالی در اردیبهشت برزخی چگونه عبور 

خواهد کرد.

بعد از آنکه احمد سعادتمند در اولین گفت 
که  کرد  اعلام  اش  تلویزیونی  رسمی  گوی  و 
امیرواعظ  گیرد   می  را  ناصرحجازی  کمپ  سند 
مصاحبه  در  استقلال  سابق  مدیرعامل  آشتیانی 
با   )۹۹ فروردین  با سایت »ورزش سه« )۲۶  ای 
توجه به مستنداتی که در دوران در این رابطه به 
کمپ  این  زمین  که  کرد  اعلام  بود  آورده  دست 
متعلق به استقلال نیست و نمی تواند سندش به 
نام این باشگاه بخورد. موضوعی که بازخوردهای 
با  جوان  استقلال  روزنامه  و  داشت  هم  دیگری 
علی  سردبیری  و  آقامحمدی  علی  مدیرمسئولی 
فتح الله زاده که هر دو از مدیران سابق و باسابقه 
باشگاه استقلال هستند و در حال گویا به صورت 
با  رابطه  این  در  آید  درمی  اینترنتی  جلد  تک 
این  هزارمیلیاردی  سه  ارزشگذاری  به  اشاره 
زمین پاسخ حرف های واعظ را داد. اما آیا واقعا 
یا  است  استقلال  باشگاه  به  متعلق  ها  زمین  این 
زمین  این  گوید  می  آشتیانی  واعظ  که  همانطور 

اسنادی  براساس  است؟  شهری  زمین  به  متعلق 
ملک  این  بوده  رویت  قابل  و  موجود  تاالان  که 
قرار  استقلال  باشگاه  اختیار  در  اجاره  صورت  به 
گرفته است و تنها اعیانات احداثی متعلق به این 

است. باشگاه 
کمپ  زمین  درباره  توجه  قابل  موضوع  اولین 
آن  براساس  که  است  قانونی  ناصرحجازی  مرحوم 
گرفته  قرار  استقلال  باشگاه  اختیار  در  زمین  این 
 ۱۳۶۹ ماه  دی  هجدهم  در  که  قانون  این  است. 
ماه  همان   ۲۶ در  و  اسلامی  شورای  مجلس  در 
اجازه  قانون  رسید   تصویب  به  نگهبان  در شورای 
با  باشگاه ورزشی و ورزشگاه توسط مردم  تأسیس 

نظارت دولت است.
این قانون سازمان  *ماده واحده - به موجب 
متقاضیان  برای  است  مجاز  ایران  بدنی  تربیت 
پروانه  و  ورزشگاه  تأسیس  مجوز  صلاحیت  واجد 
ضوابط  مطابق  ورزشی  باشگاه های  فعالیت برای 
کارشناسی صادر و امکانات زیر را در صورت لزوم 

در اختیار آنها قرار دهد. در بند یک این قانون آمده 
با هماهنگی  بدنی می تواند  تربیت  است: »سازمان 
مراجع ذیربط زمینهای تحت تملک خود را جهت 
تأسیس ورزشگاه به افراد موضوع ماده واحده اجاره 

دهد.«
۲۷ دی ماه ۱۳۷۸ براساس یک قرارداد زمین 
نامگذاری  نام کمپ ناصرحجازی  هایی که بعدا به 
شد در اختیار استقلال قرار گرفت. در این قرارداد 
امده است: این قرارداد باستناد بند یک ماده واحد 
قانون اجاره تاسیس باشگاه و ورزشگاه توسط مردم 
با نظارت دولت و آئین نامه مربوطه و تکمیل برگ 

شرایط آن منعقد می گردد.
استقلال  باشگاه  قرارداد  در  که  موضوع  این 
نشان  نوعی  به  دارد  وجود  بدنی  تربیت  سازمان  و 
استقلال  باشگاه  اجاره  در  زمین  این  که  دهد  می 
است. در سال ۱۳۹۱ خبرگزاری فارس در نامه ای 
نسبت به وضعیت مالکیت زمین کمپ ناصرحجازی 
از اداره کل ورزش و جوانان استان تهران استعلام 

می گیرد که اداره کل ورزش و جوانان ضمن تاکید 
براینکه این ملک به صورت اجاره در اختیار باشگاه 
این  سوی  از  اجاره  پرداخت  ازعدم  است  استقلال 
باشگاه خبر داده است؛ موضوعی که گویا در نهایت 

منجر به فسخ این قرارداد هم می شود.
امروز  تا  که  هایی  نامه  و  اسناد  به  توجه  با 
موجود است به نظر می رسد باشگاه استقلال برای 
رسیدن به مالکیت این زمین که قطعا با توجه به 
موقعیت و متراژش ارزش مالی خوبی دارد باید ابتدا 
موانع قانونی پیش رویش را مرتفع کند. این البته 
است  داده  قول  که  است  احمدسعادتمند  برعهده 
روزمره  بگیرد هرچند مشکلات  را  این کمپ  سند 
و  بازیکنان  مالی  مسایل  حل  و  استقلال  باشگاه 
پا  و  دست  همیشه  آنقدر  ها  بدهی  و  تیم  تدارک 
گیر بوده که معمولا مدیران نیز وقت نمی کنند به 
چنین وعده هایشان برسند اما شاید سعادتمند که 
این  عاقبت  آمده  باشگاه  این  به  با هیبت سوپرمن 

کار را انجام بدهد.

پس از بازی تیم های فوتبال الشارجه امارات و پرسپولیس ایران 
بهمن  قهرمانان آسیا که روز ۲۹  لیگ  در هفته دوم مرحله گروهی 
پرسپولیسی ها  جدید  مهاجم  استوکس  آنتونی  شد،  برگزار   ۹۸ سال 
با اجازه از کادرفنی همراه تیم به ایران برنگشت. او قرار بود پس از 
ایران ملحق  به تمرینات پرسپولیس در  استراحتی چند روزه دوباره 

شود.
ایران  به  استوکس  اینکه  بر  مبنی  شایعاتی  روز  همان  از 
این  که  شد  مشخص  هفته  چند  گذشت  با  شد.  مطرح  برنمی گردد 
شایعه چندان هم بی پایه و اساس نبوده و استوکس اعلام کرد فعلا 
قصد بازگشت به ایران را ندارد و پس از پایان ماجرای کرونا تصمیم 
جدیدی می گیرد. با این حال، هنوز هیچ خبری از استوکس و بازگشت 
اتفاق حدود ۲ ماه می گذرد، اما  از این  قطعی او به گوش نمی رسد. 
مهاجم پرُحاشیه ایرلندی حتی به کادرفنی خبری نداده که به طور 

مثال مشغول تمرین انفرادی است یا خیر.
استوکس  آنتونی  به وکیل  ایمیلی  تازگی  به  پرسپولیس  باشگاه 
ارسال کرده و از این طریق درخواست بازگشت این بازیکن به ایران را 

داده است. سرخپوشان برای چهارمین بار طی دو ماه گذشته از وکیل 
استوکس درخواست کردند که این بازیکن را راضی به بازگشت کند 
هر چند از میزان آمادگی او هیچ اطلاعی ندارند و یحیی گل محمدی 
سرمربی تیم هم به صورت رسمی اعلام کرده دیگر نیازی به حضور 
استوکس در تمرین و بازی ها نیست و این بازیکن را در اختیار باشگاه 

قرار داده است.  در این میان سوالات مهمی به وجود می آید؛
-چرا پرسپولیسی ها به جای حق خواهی در مراجع بین المللی در 

مورد این بازیکن، همچنان به دنبال بازگرداندن استوکس هستند؟
یحیی  تیم  برای  سودی  چه  ایران  به  استوکس  -بازگشت 

گل محمدی دارد؟
برای پرسپولیس در ماجرای استوکس  به وجود آمده  -حواشی 
کم نبوده و به اندازه کافی این باشگاه از جذب چنین بازیکنی ضربه 
خورده است، پس چرا باشگاه به جای شکایت در فیفا، با پیش کشیدن 

موضوع بازگشت استوکس، تمرکز بازیکنان را به هم می ریزد؟
از  یکی  مشخصا  و  دارد  اعتبار  ماه   ۶ تنها  استوکس  قرارداد 
خریدهای عجیب باشگاه بود؛ آن هم در حالی که تجربه بسیار بدی 

با  تراکتور داشت. سرخپوشان  به خصوص  قبلی خود  باشگاه های  در 
شرایط خاص و حواشی فراوان اقدام به جذب استوکس کردند و این 
بازیکن به راحتی نوشیدن یک لیوان آب، آنها را ترک کرد و به خانه 

بازگشت.

واکاوی ماجرای پاداش کی روش برای سومی تیم ملی

طلب ٢٠ میلیاردی پرسپولیس چرا وصول نمی شود؟

آنکه گزارش خبرگزاری تسنیم درباره دریافتی کارلوس  از  بعد 
جام  به  ملی  تیم  صعود  بابت  فدراسیون  به  فیفا  پاداش  از  کی روش 
خبرگزاری-  این  قبل  روز  سه  شد،  خبرساز  حسابی   ،۲۰۱۸ جهانی 
که سرمربی اسبق تیم ملی به شنیدن نامش آلرژی دارد!- گزارشی 
دیگر درباره قرارداد فدراسیون با کی روش منتشر کرد. بر اساس این 
گزارش، کارلوس کی روش در حالی در آخرین قراردادش با فدراسیون، 
درخواست  تورنمنت  این  در  ملی  تیم  سومی  برای  دلار  هزار   ۲۰۰
کرده که اصلا خبری از مسابقه رده بندی در جام ملتها نبوده منتهی 
فدراسیون که گویا در جریان این ماجرا نبوده، با درخواست سرمربی 
به دنبال گرفتن ۲۰۰  وقت تیم ملی موافقت کرده و حالا کی روش 
بابت دیداری است که وجود خارجی نداشته است! جالب  هزار دلار 
اینکه کی روش بابت این ۲۰۰ هزار دلار به فیفا شکایت کرده و فیفا 

هم رای اولیه اش را به نفع مرد خوشتیپ پرتغالی صادر کرده است.
واکنش های متفاوت مسئول امور حقوقی فدراسیون

صفی الله فغانپور امروز صبح با خبرگزاری فارس مصاحبه کرده و 
گفته کی روش به دنبال گرفتن پاداش سومی تیم ملی در جام ملتها بوده 
که وقتی فدراسیون به او گفته اصلا خبری از دیدار رده بندی در جام ملتها 
نبوده، دیگر کی روش این ماجرا را پیگیری نکرده. عجیب اینکه فغانپور 
ساعاتی بعد در گفتگو با خبرگزاری تسنیم، حرفهایش را کلا عوض کرده 
و گفته فدراسیون پیگیر شکایت کی روش بابت پاداش ۲۰۰ هزار دلاری 

است. خبرگزاری فارس هم فایل صوتی مصاحبه فغانپور با این خبرگزاری 
را در رد صحبتهایش در خبرگزاری تسنیم را منتشر کرده است.

پاداش برای همه بوده یا کی روش؟
بازیکنان  همچنین  و  او  کادر  کی روش،  جز  به  می رسد  نظر  به 
پاداش  ملتها  جام  نهایی  نیمه  مرحله  به  رسیدن  بابت  هم  ملی  تیم 
 ۹۷ سال  بهمن   ۱۰ تاریخ  به  گزارشی  در  مهر  خبرگزاری  گرفته اند. 
درباره پاداش تیم ملی در جام ملتها نوشته: »تیم ملی فوتبال با دو 
برد برابر یمن و ویتنام و یک تساوی مقابل عراق از مرحله مقدماتی 
جام ملت های آسیا صعود کرد. به خاطر این صعود ٤۵۰ هزار یورو 
معادل ۶۰۰ هزار دلار از سوی وزارت ورزش به عنوان پاداش در اختیار 
بازیکنان و اعضای کادر فنی قرار گرفت. بعد از شکست عمان و چین 
در مرحله یک هشتم و یک چهارم و صعود به نیمه نهایی جام ملت 
های آسیا هم یک مرحله پاداش دیگر تقدیم بازیکنان و مربیان تیم 
ملی شد.  پاداش اهدایی در این مرحله ٤۳۰ هزار دلار بود. برای تامین 
تاج  مهدی  شد،  پرداخت  نهایی  نیمه  دیدار  از  پیش  که  پاداش  این 
رئیس فدراسیون فوتبال ۳.۵ میلیارد تومان از وزارت ورزش دریافت 
بازی در جام  بابت ۵  ایران  ترتیب تیم ملی فوتبال  بود. بدین  کرده 
ملت ها که با ٤ برد همراه بود و طی دو مرحله، بیش از یک میلیون 
دلار پاداش گرفت.« اهدای پاداش به کی روش و شاگردانش به خاطر 
بازیهایشان در جام ملتها، در همان مقطع انتقاداتی را هم به همراه 

داشت. روزنامه خراسان ورزشی در یادداشتی علیه این ماجرا موضع 
ابهامات جامعه  از  گرفت و نوشت: »پاداش یک میلیون دلاری یکی 
فوتبال ایران است و اما با توجه به انتشار و گسترش برخی شایعات 
کارلوس  قرارداد  از  تصویری  فوتبال  فدراسیون  که  نیست  بد  دیگر، 
کی روش را منتشر کند تا هرگونه شایعه پردازی در این باره به پایان 

برسد.«
پاداش ویژه برای رسیدن به فینال بوده

که  نشده  مشخص  صددرصد  صورت  به  هنوز  که  شرایطی  در 
به  ملی  تیم  رسیدن  بابت  نقدی  ویژه  پاداش  دنبال  به  کی روش 
در  ورزشی  روزنامه همشهری  گزارش  به  نیست  بد  بوده،  ملتها  جام 
تاریخ ۳۰ تیر ۹۷ اشاره کنیم. اینکه کی روش در قرارداد جدیدش با 
فدراسیون خواهان پاداش نیم میلیون دلاری برای رساندن تیم ملی 
به فینال جام ملتها بوده است. نکته دیگر اینکه گویا کی روش خواهان 
تمدید قرارداش تا پایان جام جهانی ۲۰۲۲ در صورت فینالیست شدن 
تیم ملی تا جام ملتها بوده هر چند که در مقطعی شایعه شد کی روش 
گفته اگر تیم ملی را به نیمه نهایی جام ملتها رساندم، باید تا پایان 
همکاری  قطع  به  توجه  با  که  بمانم  ملی  تیم  سرمربی  جهانی  جام 
فدراسیون با او، بعید است چنین بندی در قرارداد گنجانده شده باشد. 
حالا باید منتظر بمانیم تا به صورت رسمی مشخص شود در نهایت 

چنین بندی در قرارداد کی روش بوده یا نبوده است!

باشگاه  طاهری،  اکبر  علی  مدیریت  دوره  در 
وارد  کارگزاری  با  قراداد  یک  جریان  در  پرسپولیس 
همکاری شد که بر اساس آن، کارگزار متعهد می شد از 
محل درآمدهای هواداری پرسپولیس  روی یک سامانه 
هواداری، منابع مالی خوبی را به حساب پرسپولیس 
واریز کند و پس از تامین مبلغ کف قرارداد، درصد 

خود را برداشت کند.
قرارداد دو ساله به گونه ای تنظیم شده بود که 
طی آن شرکت طرف قرارداد، در سال اول حداقل باید 
۳۳ میلیارد تومان به حساب پرسپولیس واریز می کرد 
و برای سال دوم نیز کف قرارداد ٤۳ میلیاردی ذکر 
از تکمیل مبلغ کف  این بود پس  بر  بود. قرار  شده 
قرارداد، پس از کسب درآمد بیشتر، درصدی به حساب 

کارگزار برسد و مابقی دوباره به پرسپولیس پرداخت 
شود. با این وجود شرکت کارگزار نتوانست به تعهدات 
خود عمل کند تا اینکه در نهایت در تابستان سال ۹۶، 
پس از پایان مدت ذکر شده در قراداد، دیگر تمدیدی 

در کار نبود.
میان  حسابی  اختلاف  موضوع  این  از  پس 
باشگاه  گرفت.  شکل  کارگزار  شرکت  و  پرسپولیس  
مدعی بود که کارگزار طبق قرارداد، مبلغ ذکر شده به 
عنوان کف را به حساب باشگاه واریز نکرده و از طرف 
دیگر کارگزار ادعا می کرد به پرسپولیس بیش از درآمد 
حاصله پول پرداخت کرده است. از این رو با دخالت 
محمدرضا داورزنی، معاون وقت وزیر ورزش و جوانان 
و مهدی تاج، رئیس وقت فدراسیون فوتبال با حضور 

مدیران باشگاه و کارگزار کمیته ای به ریاست حسین 
به صورت  طرفین  دعوای  تا  تشکیل شد  آل اسحاق 
دقیق بررسی و نتیجه کارشناسی آن اعلام شود. در 
نهایت هم کمیته مذکور طی یک رای ٤۰ صفحه ای، 
اعلام کرد که پرسپولیس بیش از ۲۰ میلیارد تومان از 
کارگزار خود طلبکار است و باید این پول به حساب 

خزانه باشگاه واریز شود.
پرسپولیسی ها طبق این رای کارشناسی بیش از 
۲۰ میلیارد تومان از سال ۱۳۹۶ )که نرخ دلار در آن 
مقطع حدود ۳۵۰۰ تومان بود( از شرکت نگاه پردازان 
امین سیمای کیش طلبکار هستند و تا به حال هیچ 
اقدام حقوقی و قضایی برای وصول این مبلغ انجام 

نداده اند.

سال  )در  قراداد  عقد  زمان  در  معلوم  قرار  از 
۱۳۹٤( مدیرعامل کارگزار چک هایی بنام فرد ثالثی 
را به باشگاه ارائه می کند تا به نوعی این چک ها هم 
ضمانت پرداخت وجه از سوی کارگزار باشد. با این 
حال پرسپولیسی ها در سه سال اخیر، روی پرداخت 

مبالغ درج شده در چک ها هم اقدامی نکرده اند.
در شراطی پرسپولیس درگیر یک بحران بزرگ 
مالی است و مشکلات زیادی هم با کارگزار فعلی خود 
در نحوه کسب درآمد دارد، سوال اینجاست که چرا این 
باشگاه اقدام حقوقی لازم برای وصول مطالبات خود را 
انجام نمی دهد؟ چه کسی در این باشگاه پاسخگوی 
ضرر و زیان وارده به بیت المال و عدم مطالبه آن است؟ 
آیا نکته ی پنهانی مانع از مطالبه این طلب شده است؟

کاسبان تحریم
بهناز میرمطهریان

که  دردسرهایی  از  است.  ایران  فوتبال  چالش های  بزرگ ترین  از  یکی  ایران،  علیه  بانکی  تحریم 
تیم های باشگاهی برای پرداخت دستمزد مربیان و بازیکنان خارجی خود باید به جان بخرند تا بلوکه 
شدن پاداش های جام  جهانی ایران در فیفا و ای اف سی، همه را باید به پای تحریم نوشت. با اینکه بحث 
تحریم بانکی ایران چند سالی است که سخت تر از قبل اعمال می  شود و مشکلات متعددی را برای ما 
به وجود آورده اما جالب است بدانید ایران در جام  جهانی ۲۰۱۰ آفریقا هم برای دریافت پاداش خود با 
مشکلی مشابه مواجه شده بود. یک میلیون دلار پاداش تیم ملی فوتبال ایران برای جام  جهانی ۲۰۱۰ 
آفریقا بلوکه شد. در نهایت که با تلاش های متعدد حقوقی و بعد از ۷ سال این پول آزاد شد، ای اف سی 
بیش از ۷۰۰هزار دلار از آن را بابت هزینه وکلایش و سایر هزینه ها برداشت و تنها حدود ۲۸۰هزار دلار 
از مبلغ یک میلیون دلار را به ایران داد! آن هم در شرایطی که اشتباه ای اف سی در بلوکه شدن این پول 

بی تأثیر نبوده است.
کسر بیش از ۶۰۰هزار دلار از پاداش یک میلیون دلاری فیفا برای پرداخت آن به وکلای ای اف سی 
از نظر حقوقی هیچ توجیهی ندارد، بخصوص که شرکت حقوقی طرف قرارداد  اما موضوعی است که 
کنفدراسیون فوتبال آسیا که در آن سال مدعی پیگیری پاداش های تیم ملی فوتبال ایران بود، بعدها با 
اتهام های مالی مختلف روبه رو شد. با همه اینها اما عجیب است که فدراسیون فوتبال ایران بابت کسر 
۶۰۰هزار دلار مربوط به وکلای ای اف سی حاضر به شکایت از کنفدراسیون فوتبال آسیا نمی شود و موضع 
مسئولان فدراسیون فوتبال مقابل این موضوع تنها سکوت بوده و سکوت! در این گزارش سعی داریم 
به جزئیات مراحلی که برای دریافت این پول طی شده و موضع منفعل فدراسیون فوتبال در برابر اقدام 

عجیب ای اف سی اشاره کنیم.
یک میلیون دلاری که بلوکه شد

 ٤ بابت  این حال  با  کند.  آفریقا صعود  جام  جهانی ۲۰۱۰  به  نشد  موفق  ایران  فوتبال  ملی  تیم 
فیفا دریافت می کرد؛  از  باید مبلغ یک میلیون دلار  بود،  انجام داده  مسابقه ای که در مرحله مقدماتی 
۲۵۰ هزار دلار بابت هر مسابقه. فیفا تحت تأثیر برخی تحریم ها این پول را به حساب ایران واریز نکرد. 
فیفا  از  مطالبه  این  دریافت  پیگیر  وکلایش  از طریق  کرد  اعلام  ایران  فوتبال  فدراسیون  به  ای اف سی 

می شود.
 نقش تحریم ها در پولی که از دسترس خارج شد

به  تحریم ها  اما  اوایل  شد.  آغاز   )۱۳۸۸(  ۲۰۰۹ سال  از  تقریباً  ایران  علیه  بانکی  تحریم های 
این شکل بود که در صورتی که قرار بود مبلغی به دلار به ایران پرداخت می شد باید این پول به 
سیتی بانک آمریکا منتقل می شد و انتقال پول در این بانک مورد بررسی قرار می گرفت. فدراسیون 
به  یورو  به صورت  را  این مبلغ  از ای اف سی درخواست کرد  از همین موضوع  با اطلاع  ایران  فوتبال 
حساب یورویی بانکی در مالزی واریز کنند. ای اف سی اما بدون توجه به این درخواست این مبلغ را 
به صورت دلار واریز کرد و همین موضوع باعث بلوکه شدن پولی شد که باید به حساب فدراسیون 

فوتبال در مالزی می رسید.
 چرا 7 سال طول کشید تا پول واریز شود؟

سال ۲۰۱۰ )۱۳۸۹( باید این پول به حساب فدراسیون فوتبال ایران واریز می شد. با این حال 
اما ۲۸۰هزار دلار از فیش واریزی ای اف سی مربوط به سال ۲۰۱۷-۲۰۱۶ )۱۳۹۶- ۱۳۹۵( می شود. 
ای اف   سی همان سال ۲۰۱۰ نامه نگاری با سیستم بانکی آمریکا را آغاز کرد. همزمان هم فدراسیون 

فوتبال وکیل خود را مأمور کرد تا پرونده فوق را پیگیری کند.
نامه نگاری های بعدی در سال های ۲۰۱۱ و ۲۰۱۲ هم بی نتیجه ماند و بالاخره در سال ۲۰۱۲ 
در  فوتبال  فدراسیون  مدت  این  تمام  در  شد.  تشکیل  بلوکه شده  پول  درباره  دادگاهی   )۱۳۹۱(
نامه هایی به ای اف سی اعلام کرد از طریق وکیل خود این پرونده را پیگیری می کند اما ای اف سی 
پس  آمریکا  از  را  پول  باید  خودشان  بوده،  آنها  جانب  از  اشتباه  این  اینکه  دلیل  به   داشت  اصرار 
بگیرند. وکیل ایران در دادگاهی که در سال ۲۰۱۲ )۱۳۹۱( تشکیل شد بنا به ادعای خود نزدیک 
به ٤هزار صفحه مستنداتی از هزینه های مختلف را ارائه کرد که فدراسیون فوتبال ایران در مسیر 

جام  جهانی ۲۰۱۰ برای تیم ملی پرداخته است. 
نهایت  در  اما  یک  سال طول کشید  و جمع آوری شان هم حدود  مدارک  این  ترجمه  که  البته 
اما تا زمان اجرای حکم یک  سال  ایران صادر کرد  دادگاه در سال ۲۰۱۳ )۱۳۹۲( رأی را به نفع 
طول کشید و سال ۲۰۱٤ این پول به دست ای اف سی رسید. ای اف سی اما واریز این پول به حساب 
ایران را تا ۱۹ مه ۲۰۱۷ )۲۹ اردیبهشت ۱۳۹۶( به تأخیر انداخت! و احتمالاً در این دو سالی که 
پول به حساب کنفدراسیون فوتبال آسیا واریز شده تا زمان واریز آن به حساب فدراسیون فوتبال 

ایران سود این پول هم به ای اف سی رسیده است.
سهم عجیب شرکت حقوقی با اتهام های مالی فراوان

با اینکه در نهایت وکیل فدراسیون فوتبال ایران موفق شد پول بلوکه شده را آزاد کند و رأی را به 
سود ایران تغییر داد، اما ای اف سی در فیش واریزی اش بیش از ۷۰۰هزار دلار از یک میلیون دلار را به 
به آزادسازی پول  سهم شرکت حقوقی »Kobre & Kim« اختصاص داده که پیگیری های مربوط 

بلوکه شده را بر عهده داشته اند! 
غیرقابل  و  عجیب  سهم  دلار  یک میلیون  مبلغ  برای  هم  آن  حقوقی،  بخش  برای  سهمی  چنین 
توجیهی به حساب می آید، بخصوص که فدراسیون فوتبال بارها درخواست کرده بود ای اف سی پیگیری 
اینکه خود ای اف سی این مشکل حقوقی را به  وجود آورده بود و  حقوقی اش را متوقف کند و مهم تر 

فدراسیون فوتبال ایران نباید هزینه این اشتباه را می پرداخت.
واکنش فدراسیون فوتبال، سکوت و سکوت

از سال ۲۰۱۷ )۱۲ دی ماه ۱۳۹۵( که ای اف سی، بیش از ۷۰۰هزار دلار از پاداش های جام  جهانی 
فوتبال کوچک ترین  فدراسیون  کنون  تا  است  برداشته  برای خود  فراوان  ابهام های  با  را  آفریقا   ۲۰۱۰
واکنشی نسبت به این موضوع نداشته! حتی تلاش های وکیل وقت فدراسیون فوتبال برای متقاعد کردن 
مسئولان فدراسیون به شکایت از کنفدراسیون فوتبال آسیا هم به جایی نرسیده است و محمدرضا ساکت 

و مهدی تاج در تمام این سال ها جز سکوت، واکنش دیگری به اظهارات او نداشته اند. 
به  نظر می رسد تمایل مهدی تاج به حفظ روابط حسنه با شیخ سلمان، رئیس کنفدراسیون فوتبال 
آسیا مهم ترین دلیل گذشتن از بیش از ۷۰۰هزار دلار باشد آن هم در شرایطی که به گفته مسئولان 
فوتبال، فدراسیون با مشکلات مالی متعددی مواجه است و این ۷۰۰هزار دلار به خودی خود می تواند 
بخش قابل توجهی از مشکلات را حل کند اما جالب است که مهدی تاج  در طول مدت زمان ریاست 
خود، در صحبت هایش درباره مطالبات ایران از فیفا و پول های بلوکه شده هرگز از ۷۰۰هزار دلاری که 

به  سادگی از دست ایران رفته حرفی نزد.
 وکیل فدراسیون فوتبال: از مبلغ کسر شده گفتم اما ساکت، ساکت ماند

نام رضا  بلوکه شده سال ۲۰۱۰ شخصی بود به  وکیل فدراسیون فوتبال در پرونده پاداش های 
کرده  انتخاب  ایران  وکیل  عنوان  به   را  او  فوتبال  فدراسیون  رئیس  به عنوان  کفاشیان  علی  علیپور. 
از  را  آفریقا   ۲۰۱۰ جهانی  جام   از  ایران  پاداش های  توانست  ادعای خودش شخصاً  بر  بنا  او  و  بود 
فدراسیون  واکنش  و  پرونده  این  درباره  زیادی  ناگفته  حرف های  اما  او  بگیرد.  آمریکا  خزانه داری 

فوتبال نسبت به آن دارد.
رضا علیپور درباره دریافت پول بلوکه شده ایران از آمریکا اینطور توضیح می دهد: »سال ۲۰۱۲ یا 
۲۰۱۳ بود که من شخصاً توانستم با گرفتن رأی ازOFAC )دفتر کنترل سرمایه های خارجی( این پول 
را از خزانه داری آمریکا بگیرم. ای اف سی همان زمان هم وکلای خود را وارد میدان کرد. از روز اول اصرار 
داشتند وکلای خودشان پیگیر این ماجرا باشند اما بعد از اصرارهای زیادی که فدراسیون فوتبال داشت 
که ای اف سی این کار را به فدراسیون واگذار کند در نهایت قرار شد آنها پیگیری های خودشان را بکنند 

و ما هم کار خودمان را انجام دهیم.«
ایران از سوی ای اف سی بابت  از پاداش یک میلیون دلاری  علیپور درباره کسر ۶۲۶ هزار دلار 
حق الزحمه وکیل می گوید: »حدود دو سال پیش در لندن بودم که از فدراسیون فوتبال ما تماس 
برای  اتفاق  این  بابت پول وکلا کسر کرده است.  گرفتند و گفتند ای اف سی  حدود ۶۰۰هزار دلار 
اما یک  گرفتم  را  آزادسازی اش  رأی  است! من خودم  پرونده یک میلیون دلاری خیلی عجیب  یک 
من  دست  در  فدراسیون  از  قرارداد  برگه  یک  فقط  نکردم.  دریافت  فوتبال  فدراسیون  از  هم  ریال 

است و بس.«
آیا درباره این موضوع با مسئولان فدراسیون فوتبال جلسه ای داشته؟ موضع مسئولان فدراسیون به 
شکایت از ای اف سی چه بوده است؟ رضا علیپور در پاسخ به این سؤال می گوید: »بله، من این موضوع را 
با آقایان در میان گذاشتم. تصورم این بود که الان چه جنجالی به پا می شود و ممکن است چه واکنش 
شدیدی از سوی آنها ببینم اما جالب است که وقتی این موضوع را با آقای ساکت در میان گذاشتم، 
ایشان واقعاً ساکت بود و جالب تر اینکه از آن به بعد یک بار که من را در فدراسیون فوتبال دید، حتی 
جواب سلامم را هم نداد!« علیپور البته این موضوع را با کمیته اخلاق هم در میان گذاشته است. او 
در این رابطه می گوید: »این موضوع را در زمان ریاست آقای تورک در کمیته اخلاق با ایشان در میان 
گذاشتم. شماره من را گرفتند و گفتند برای ارائه مدارک و پیگیری های دیگر با من تماس می گیرند اما 

این کار را هم نکردند.«
از  فوتبال  فدراسیون  مسئولان  ترس  فقط  و  فقط  وکیل،  این  را  فوتبال  فدراسیون  سکوت  دلیل 
می دهد.  آسیا  فوتبال  کنفدراسیون  به  هرساله  ایران  فوتبال  فدراسیون  که  می داند  باجی  و  ای اف سی 
علیپور می گوید: »برایم خیلی سخت است که در شرایط تحریم رفتم آمریکا و یک میلیون دلار را از 
دهان شیر بیرون کشیدم، اما فدراسیون فوتبال به  راحتی از بخش بزرگی از این مبلغ گذشت و حاضر 

نیست با شکایت از ای اف سی این پول را بگیرد.«
 کفاشیان: نمی شود این پول را از ای اف سی گرفت!

علی کفاشیان رئیس وقت فدراسیون فوتبال در جریان تمام اتفاقات مربوط به اولین پول بلوکه شده 
تیم ملی  پاداش  آزادسازی یک میلیون دلار  برای  پیگیری های حقوقی  و  نامه نگاری ها  دارد.  قرار  ایران 
فوتبال ایران در جام  جهانی ۲۰۱۰ آفریقا زیر نظر شخص کفاشیان انجام می شد اما بعد از اعلام رأی 
نهایی، ریاست فدراسیون فوتبال در اختیار مهدی تاج قرار می گیرد. کفاشیان درباره این پرونده می گوید: 
»یک میلیون دلار به  خاطر تحریم ها بلوکه شد اما در نهایت ای اف سی این پول را به ما برگرداند.« او 
ایران  به  از یک میلیون دلار  از ۷۰۰هزار دلار کسر و تنها ۲۸۰هزار دلار  اینکه چرا بیش  به  در پاسخ 
بازگردانده شده تأکید می کند: »تا جایی که یادم هست حدود ٤۰۰هزار دلار فقط از این پول کسر شده 

بود. الان رقم دقیق آن را به خاطر ندارم اما فکر نمی کنم ۷۰۰هزار دلار بوده باشد.«
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